
گروه گردشــگری -علی اصغر 
گردشــگری  )معــاون  شــالبافیان 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی( در نشســت با بهنام 
بلوریان )سفیر جدید اعزامی جمهوری 
اسلامی ایران به کشور سنگاپور( گفت: 
»اگرچــه تعداد گردشــگران ورودی 
از سنگاپور زیاد نیســت؛ اما برقراری 
دیپلماسی گردشگری می تواند ضمن 
ایجاد شــرایط برخــورداری فعالان 
گردشگری هر دو کشور سبب ارتقای 
ســطح همکاری ها و پیشگام شدن در 
توسعه سایر زمینه های ارتباطات باشد.«
وی بــا بیــان اینکه ایجــاد پل 
ارتباطی میان دفاتر خدمات مسافرتی 
و گردشــگری هر دو کشــور یکی از 
اقدامات مهم و بسترساز در ایجاد روابط 
مذکور به شمار می آید؛ افزود: »برگزاری 
تور آشناسازی ابزاری تاثیرگذار برای 
این اقدام اســت که باعث درک عمیق 

فعالان بخــش خصوصی و اصحاب 
رســانه دو کشور خواهد شد تا با بسط 

درلایه های تصمیم ســاز، گســترش 
روابط در ابعاد مختلف محقق شود.«

خطاب  همچنیــن  شــالبافیان 
به ســفیر جدید اعزامــی جمهوری 

اســلامی ایران درکشــور ســنگاپور 
یادآور شــد: »در صورت معرفی افراد 
با زمینه های مســاعد همکاری همانند 
اینفلوئنســرهای مســلمان و دعوت 
آن ها به کشــورمان می توانیم ورود به 
بطن جامعه و دست یابی به راهکارهای 
تاثیرگذار در بخش بازاریابی و تبلیغات 
گردشگری کشور را در این بازار بیابیم.« 
معاون گردشــگری در ادامه تمرکز بر 
ظرفیت های آموزشی را نیز یکی دیگر 
از پل های ارتباطی میان گردشــگری 
دو کشــور ایران و سنگاپور عنوان کرد 
و گفت: »وجود ظرفیت های آموزشی 
تخصصی در قالب کارگاه های آموزشی 
بــه صورت وبینــار می تواند علاوه بر 
تبادل اطلاعات و به روزرســانی دانش 
گردشــگری سبب شــناخت دقیق و 
عمیق دو کشــور از داشته های موجود 
شــود.« همچنین در این نشست بهنام 
بلوریــان ســفیر اعزامــی جمهوری 

اســلامی ایران به کشــور ســنگاپور 
نیز ضمن تشــریح ســاختار سیاسی، 

فرهنگی، اجتماعی و گردشگری این 
کشور نسبت به تسهیل روابط به ویژه 

 در بخش دیپلماسی گردشگری اعلام
 آمادگی کرد.

5 گردشگری

معاون گردشگری در دیدار با سفیر ایران در سنگاپور تاکید کرد:

دیپلماسی گردشگری در 
پیش بگیریم

شوشتر، یزد و ماسوله »شهر کامل« ایران لقب گرفتند

اگرچــه تعداد گردشــگران ورودی از ســنگاپور زیاد نیســت؛ اما برقراری دیپلماســی 
گردشــگری می تواند ضمن ایجاد شــرایط برخورداری فعالان گردشــگری هر دو کشور 
ســبب ارتقای سطح همکاری ها و پیشگام شدن در توسعه سایر زمینه های ارتباطات باشد

گروه گردشگری - مدیر پایگاه 
میراث جهانی شوشتر گفت: »در اولین 
رویداد انتخاب شــهر کامل ایران که 
توسط نشریه بین المللی – تخصصی 
۲A برگزار شد، شهر شوشتر در کنار 
یزد و ماسوله عنوان »شهر کامل« ایران 

را از آن خود کرد.«
محمدرضا بهادری )مدیر پایگاه 
میراث جهانی شوشــتر( با بیان این که 
 ۲A نشــریه بین المللی – تخصصی
در حوزه معماری و ساختمان فعالیت 
می کند، افــزود: »در اولیــن رویداد 
معرفی شــهرهای کامل که به معرفی 
ظرفیت های نهفته و بالقوه شهرها در 
حوزه های میــراث تاریخی، معماری 
مرمــت شــهری، بازآفرینــی و … 
می پردازد، شوشــتر توانست افتخار 
بزرگ عنوان »شــهر کامل« را به خود 

اختصاص دهد. «
او ادامــه داد: »در ایــن رویداد 
بــزرگ که با حضور چهره های ملی و 
بین المللی حوزه معماری و شهرسازی 
در در مرکــز همایش های بین المللی 
سازمان اســناد و کتابخانه ملی تهران 
برگزار شــد، شهر شوشــتر در حوزه 
تاریخــی و مــوزه ای در کنــار یزد و 
ماســوله توانست عنوان شهر کامل را 

به خود اختصاص دهد.«
مدیر پایگاه میراث جهانی شوشتر 

درباره عنوان »شهر کامل« با بیان این که 
این عنوان یک برند با اهمیت بســیار 
بالایی است گفت: »وقتی شهری این 
عنوان را به دست می آورد در بعُد ملی 
و جهانی در جامعه تخصصی معماری 
و شهرســازی معرفی می شــود و در 
تعاملات بین المللی از جمله پیوندهای 
خواهرخواندگی و سایر موارد، از این 

عنوان می توان بهره بسیار برد.«
او بــا بیان این که »شــهر کامل« 
)Paragon City(، شــهری بزرگ 
و مــدرن اســت که در آن گذشــته و 
خاطرات شــهر با سرزندگی و انرژی 
جریان حال آن پیوند می خورد افزود: 
»در چنین شــهری، معماری، فضای 
عمومی، پایداری، عدالت اجتماعی، 
حمل ونقــل در کنــار ســایر ابعاد و 
ویژگی های زندگی شــهری دست به 
دســت یکدیگر می دهند و فضایی را 
خلق می کنند که به همه مشــکلات و 
مسائل شهر و ساکنان آن پاسخ بدهد.«

بهــادری اضافه کــرد: »هدف 
 Paragon( از معرفی شــهر کامــل
City(، رســیدن بــه چرخه ای برای 
بهبود وضعیت شــهرها است؛ از یک 
سو شــهرهای واجد شرایط به عنوان 
شهرهای ایده آل در سطح جهان مطرح 
و معرفی می شوند که این موضوع در 
برندینگ و توسعه آن ها تأثیر به سزایی 

خواهد داشت.«
او تصریح کرد: »چنین موضوعی 
در درازمــدت به ایجــاد رقابت میان 
شــهرها بــرای دســتیابی به عنوان 
پاراگون سیتی، از راه بهبود شرایط شان 
در ابعاد مختلف شهری منجر می شود 
و آن ها را در مسیر توسعه قرار می دهد؛ 
از سوی دیگر، با بررسی ویژگی های 
شــهرهای مطرح شــده، می توان به 
الگوهایــی بــرای رفع مشــکلات 
شهرهای مشابه آن ها دست پیدا کرد.«

مدیــر پایــگاه میراث جهانــی 
شوشتر در ادامه اظهار کرد: »شهرموزه 
عبارت است از شــهری که فضاها و 
ســاختمان های آن شــرایط تاریخی 
و فرهنگــی خــود را حفظ کرده اند و 
به عنوان تاریخ گویــا عمل می کنند. 
مناطق موزه ای، به حوزه های جغرافیای 
مشــخص در شــهر گفته می شود که 
شامل موزه ها، ساختمان های تاریخی 
و فرهنگــی و فضای دربرگیرنده این 
ســاختمان ها است که در آن ها علاوه 
بر امکان بازدیــد از میراث فرهنگی، 
امکان لذت بردن از فضای شــهری و 
تجربه کردن زندگی اجتماعی به افراد 

داده می شود.«
او نــوع فرهنگــی و وجــود 
فرهنگ هــای ویژه، وجــود عناصر 
تاریخی، کیفیــت فضاهای همگانی، 

امنیت و ایمنی، دسترســی مناســب 
)سیســتم حمــل و نقلــی متنوع و 
پوشــش دهنده(، کیفیــت آب و هوا 
)پاییــن بودن میزان آلاینده ها(، وجود 
امکانات و خدمات برای گردشگران، 
وجود کیفیت های کالبدی منحصر به 
فرد، وجود اکوسیستم ویژه و عناصر 
طبیعی خاص را از معیارهای انتخاب 
شهر کامل برشمرد و افزود: »مجله ی 
۲A، مفهوم پیشــگامانه شهر کامل یا 
»پاراگون ســیتی« را در قالب »شورای 
تعامل شــهری« یا »مرکــز مطالعات 
توســعه شــهری و زندگی متعادل« 
معرفی می کند. بهــادری اضافه کرد: 
»هــدف از معرفی چنیــن مفهومی، 
گام برداشــتن به سوی خلق محیطی 
مطلوب برای ســاکنان در سراســر 
جهان است که در راستای این هدف، 
چارچوبی پایه گذاری شــده است که 
به راهبران توســعه های شهری کمک 
می کند که با اســتفاده از فضا به عنوان 
منبعــی تأثیرگذار برای توســعه، در 
کنار دخیل کردن ســرمایه گذاران در 
طول مســیر، چشم اندازهای شان را 
محقق کننــد.« او ابراز امیدواری کرد: 
»مسئولان کشــوری و استانی با نگاه 
ویژه نسبت به شوشــتر، کمک کنند 
تا ظرفیت های بی نظیر این شــهر را به 

منصه ظهور برسانیم.«
گفتنی است سیدمحمد بهشتی، 
محمدحســن طالبیــان، علی رضــا 
قلی نــژاد، فرامرز پارســی، یاســر 
جعفــری، حبیب الــه طاهرخانــی، 
محمدرضــا بهادری، ماهــان مدون، 
ســارا احمدی، میترا خراسانی، سحر 
تفرشی ها و سمانه قاسم پور، اعضای 
کمیته تخصصی رویداد شــهر کامل 

paragon city را تشکیل دادند.
رویــداد  ایــن  در  همچنیــن 
از شوشــتر محمدرضــا بهــادری 
مدیرپایگاه میراث جهانی ســازه های 
آبی – تاریخی، اسفندیاری سرپرست 
شهرداری، خیاط عضو شورای شهر، 
روزبه ســلمان به عنــوان کارآفرین 
حوزه گردشــگری و کمال چوبدار به 
عنوان فعال اجتماعی و از مدیران بنیاد 

شوشترشناسی حضور داشتند.

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: »با پیشبرد دیپلماسی
 گردشگری و پیشگام شدن آن در روابط با کشورها سایر زمینه های ارتباط و همکاری شکوفا خواهد شد.«

برای تهیه ظروف سفالی دست ساز میتوانید 
به صفحه اینستاگرام مراجعه کنید

       من برای ادای دین به زمین به نقطه ای پناه برده ام 

که  شناخت دقیقی از آن دارم خاک
tarkhancollection@       سعی برای لمس آنچه از آب و خاک می آفرینم
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حضور بی رمق صنعت گردشگری ایران در اکسپو دبی
گــروه گردشــگری -  فعالان 
صنعت گردشگری درباره نحوه حضور 
کشــورمان در پاویونی که در اکسپوی 
دبی به ایران اختصاص پیدا کرده، انتقاد 
داشتند آنها می گفتند نتوانستیم از قدرت 
روایتگری شهرزاد در معرفی ایران بهره 
ببریم.نشست بررسی حضور ایران در 
اکســپوی دبی با موضوع گردشگری 
در حضور کارشناســان گردشگری و 
افرادی که تجربه حضور در اکســپو را 
دارند در فضای مجازی برگزار شــد. 
برای این نشست از علی اصغر شالبافیان 
معاون گردشگری کشور که در مراسم 
افتتاحیه حضور پیدا کرده بود، دعوت 
شد تا دیدگاه های خود را درباره نحوه 
حضور ایران در اکســپو و بلاتکلیفی 
حوزه گردشگری در این برنامه جهانی 
اعلام کند که از حضور در آن خودداری 
کرد. شرکت مجری برپا کننده پاویون 
گردشگری ایران در اکسپوی دبی نیز با 
تصمیم هیأت مدیره خود به این نتیجه 
رسید که در این نشست حضور نداشته 
باشد. برای آنکه نشست یکطرفه نباشد 
و افراد بتوانند دیدگاه های متفاوتی ارائه 
کنند؛ از اتاق بازرگانی و وزارت صمت 
نیز خواســته شد تا دیدگاه های خود را 
بیان کنند اما آنها نیز حضور پیدا نکردند.
با این حال این نشست با حضور 
افرادی برگزار شــد که بیشتر به نحوه 
شــرکت در ایــن برنامــه جهانی نقد 
داشــتند و اعلام می کردنــد که ایران 
نتوانست شــعار و تم اصلی اکسپوی 
امســال را متوجه شــود و بــرای آن 

برنامه داشــته باشد به همین دلیل است 
کــه در یک ماه گذشــته می بینیم هنوز 
پاویون ایران محتوای مناسبی ندارد به 
خصوص در حوزه گردشگری. آرش 
نورآقایی راهنمای گردشــگری که در 
زمــان افتتاحیه به اکســپوی دبی رفته 
بود در این نشســت گفت: در همه دنیا 
نمایشگاه های تخصصی برگزار می شود 
که حول یک موضوع هستند. خیلی ها 
فکر می کنند که اکســپوی دبی همان 
نمایشگاه گردشگری است. اما این طور 
نیســت و لزوماً اکسپو درباره موضوع 
گردشگری نیست مگر کشورهایی که 
می خواهند بخش گردشــگری کشور 
خود را بیشــتر نمایش دهند به همین 
دلیل روی آن بیشــتر هم کار می کنند. 
حتی کشــورهایی که در گردشگری 
کار می کردند مانند چین به این موضوع 
نپرداخته بود اما تایلند روی گردشگری 
تمرکز زیادی کرد. پس اکســپو را باید 
یک نمایشــگاه جنرال دید امسال ۲۰۵ 
پاویون توسط ۱۹۲ کشور ساخته شد. 
غرفه ای که مربوط به زنان یا بصیرت یا 
سازمان ملل جزو غرفه های بین المللی 
بود. نورآقایی گفت: چند کشــور هنوز 
پاویون هــای خــود را افتتــاح نکرده 
بودند مانند افغانســتان. امسال با توجه 
به شــعارهای در نظر گرفته شده شاید 
بتوان گفت که می توان روی گردشگری 
تمرکز کرد. پاویون ایران در زمین خوبی 
مستقر است و کنار شیلی و فرانسه قرار 
دارد. این اکسپو سه تم و یک شعار اعلام 
کرده اســت. شعار اکسپو پیوند افکار و 

خلق آینده و تــم آن پویایی و پایدار و 
فرصت بود. محوطه اکسپو یک محیط 
فوق العاده علمی و عاطفی اســت که از 
سه طرف به آن راه دارد. طراحی فضای 
اکسپو به نحوی است که انگار فردی که 
وارد می شود قرار است پا به دنیای آینده 
بگذارد. برخی از کشورها این موضوع 
را خوب فهمیده بودند و برایش برنامه 
داشتند. اما یکی از ضعف های پاویون ما 
این بود که اصلًا به این موضوع نپرداخته 

بودیم.
فرصتی در نزدیکی ایران که 

از دست رفت
در ادامه نشست، مهران ابراهیمیان 
روابط عمومی و سخنگوی اتاق ایران و 
امارات درباره نقش این اتاق در اکسپو 
گفت: مثل تمام اکسپوهای دیگر در دقیقه 
۹۰ فعالیت ها را شروع کرده و تا دقایق 
آخر مشــکل بودجه داشتند. مهمترین 
مأموریتی که برای اتاق مشترک ایران و 
امارات تعریف شد، دیدارهای مشترک 
و فعایت هــای بازرگانــی بــود چون 
احساس می کردند که در فضای اکسپو 
می توان چنین فعالیت هایی را داشت و 
قرار است در حاشیه اکسپو نشست هایی 
را داشته باشند. به همین دلیل ساماندهی 
دیدارهای مشــترک و اعــزام فعالان 
اقتصــادی و بازرگانی در اکســپو مد 
نظر بود. نشســت اتاق های بازرگانی 
جهــان که احتمــالاً در آبــان برگزار 
می شود و نشست های حاشیه ای دیگر 
فرصت هایــی را برای فعالان اقتصادی 
برگزار می کند که با هم تعاملی داشــته 

باشــند. اکسپوی دبی می تواند فرصت 
خوبی برای ایران باشد چون نزدیک به 
کشور ماست مثلًا می توانست در حوزه 
مواد غذایی هتلینگ شرکت کنندگان به 
دبی کمک کند چون دبی به شدت سر 
این موضوع مشکل دارد اما چنین اتفاقی 

نیفتاد و از این فرصت استفاده نکردیم.
حضــور بی رمــق صنعت 

گردشگری ایران در اکسپو دبی
در ادامه نشســت، مرتضی شیخ 
زاده مدیــرکل روابط عمومی دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد اقتصادی و 
تجاری کشور که به اکسپوی دبی رفته 
بود دربــاره فعالیت های مناطق آزاد در 
اکســپو بیان کرد: هدف اصلی معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری است. اگر 
می خواستیم درباره گردشگری برنامه ای 
داشته باشیم وزارت میراث فرهنگی آن 
را بر عهده داشت. وی گفت: باید نگاهی 
به اساس برنامه ریزی استراتژیک ایران 
در فضای اکسپوی دبی داشته باشیم من 
فکر می کنم این برنامه ریزی اشتباه بوده 
اســت. سایر کشورها هدف دیگری را 
به دنبال داشــتند و وارد هر کشــور که 
می شــدید می توانستید مؤلفه های آن 
کشور را ببینید. عمده فضاهایی که برای 
ایران در نظر گرفته شــده بود، فضاهای 
روبازی بود که در گرمای دبی نمی شد 
خیلــی در آن فضا قرار گرفت. شــاید 
برنامه های اصلی ایران از ژانویه به بعد 
باشد. فضاهای مختلفی را داشتیم که باید 
در پاویون ایران به دنبال آنها می گشتیم. 
شاید هم برخی جاها به در بسته برخورد 

می کردید اما در کشورهای دیگر پله به 
پلــه وارد و پرزنت و از یک درب دیگر 
خارج می شدید اما در پاویون ایران یک 
بلا تکلیفی وجود داشت. وی گفت: ما نه 
پاویون ملی ایرانی داشتیم. یعنی نتوانسته 
بودیم گذشته و میراث ایران را به نمایش 
بگذاریم نه حرفی درباره این روزهای 
جمهوری اسلامی ایران داشتیم که بزنیم. 
یعنی نتوانستیم حتی برترین های امروز 
ایران را نشــان دهیم. من تمدن اسلامی 
را نیــز کمتر در این پاویون دیدم. حتی 
اگر کشورهای دیگر ۵۰ سال آینده خود 
را به تصویر کشــیده بودند ما به عنوان 
مخاطب معمولی چنین چیزی را درباره 
ایــران نمی دیدیدم. برنامه ما در مناطق 
آزاد این است که مدیران عامل بتوانند در 
روزهایی که مشخص شده حضور پیدا 
کنند و به همراه معاونان اقتصادی خود، 
فرصت های سرمایه گذاری را پرزنت 
کنند ان هم در فضایی که به ما اختصاص 
داده شده است. اکنون دیگر پرزنت ها 
بروشور محور نیست بلکه با ابزارهای 
نوین این کار انجام می شود ما در فضای 
۱۵ متری باید این اقدام را انجام دهیم که 
از ابزارهایی مانند وب سایت یا QR کد 

استفاده خواهیم کرد.
استراتژی نداشتیم

آرش نورآقایی نیــز در ادامه این 
نشست گفت: کشورها برای خودشان 
استراتژی دارند و ضعف ایران نداشتن 
اســتراتژی هست. من در اکسپو بحث 
روایــت را خیلی قوی دیدم. روایتها در 
سه مسئله بود. روایت کشورها از آینده، 

پایداری و فرصت اندیشــی خودشان 
بود. در ذیل آن می شــد گردشــگری، 
اقتصاد، فرهنگ، پزشــکی و آینده آن 
کشــور را دید. ایــران در زبان گویایی 
که باید می داشت، لکنت داشت. یعنی 
ایران درباره آینده نمی توانست حرفی 
بزند. شاید از لحاظ سخت افزاری می 
خواسته اند درباره پایداری حرفی بزنند 
اما در حوزه فرصت اندیشی کاری نشده 
است. تمی که برای ایران در نظر گرفته 
شده شهرزاد و داستان هزار و یک شب 
است. در واقع روایت های شهرزاد قصه 
گو بروزترین بازاریابی محتواست ولی 
ما اصلًا برای آن محتوا نداریم. کل اکسپو 
روایت است. امارات با اکسپوی دبی یک 
روایت از ســابقه ۵۰ سال حضور خود 
ارائه کرد اما ایران نتوانسته هیچ روایتی 
داشته باشد. وی افزود: وقتی اماراتی ها 
می خواستند مکان اکسپو را بسازند به 

درختی برخورد کردند که در صحرای 
امارات به وفور یافت می شود و در سال 
۲۰۰۸ نیز بــه عنوان اثر ملی طبیعی آن 
را ثبت کرد. آن درخت را نگه داشــتند 
و ســازه ها را در کنارش ساختند. چون 
قول داده بود که پایدارترین اکســپوی 
جهان را می سازد. به خاطر همین ارائه 
ای که داشــت توانست میزبانی اکسپو 
را در ۵۰ ســالگی تأسیس خود بگیرد. 
ایــن درخت را حفظ کرد و کل روایت 
اکسپو را حول آن قرار داد. این درخت را 
قصه گو در نظر گرفتند یعنی این درخت 
کهنسال همه داستان امارات را می داند و 
برای دو بچه تعریف می کند. نورآقایی 
از ضعف روایت در پاویون ایران گفت: 
هیچ غرفه ای در اکسپو ندیدیم که مثل 
ایران ســقفش انقدر کوتاه باشد من هم 
نتوانستم مدت زیادی در غرفه ها بمانم. 
من انتخاب شــهرزاد را برای کانسپت 

اصلی هوشمندانه می بینم. اما نتوانستیم 
آن را بیان کنیــم. در پاویون ایران حتی 
کسی را ندیدیم که برای چند دقیقه ای 
فرش ببافد درحالی که کانسپت خوبی 
بود. اگر ایران می توانســت روی همان 
روایتگری متمرکز شود و برنامه هایش 
را طبــق آن پیش ببرد موفق تر بود. من 
اشکال را در نبود استراتژی واحد برای 
طراحی و استفاده بهینه از فضا می بینیم. 
اکنون چهار ماه آخر را می توانیم استفاده 
کنیم چون در روزهای آخر اکسپو تازه 
ایران وارد قرن جدید می شود. می دانم 
که در ارائه نرم افزاری مشــکل داریم و 
مغزی که قبول کند این ارائه ها را بدهد 
نیست. من با آقای شیخ زاده موافق هستم 
که گفت وقتی وارد غرفه ایران می شوی 
نمی دانی باید چه کار کنی. مثلًا رستوران 
همه کشورها باز بود و فعالیت می کرد 

جز ایران!


